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Referat fra fællesmøde mellem  

Erhvervs- og Udviklingsudvalget og Det Fælles Landsbyråd 

 
Torsdag d. 24. april 2025 kl. 17.00 – 18.30 
 
Sted: Refsvindinge Forsamlingshus, Refsvindinge Byvej 26, 5853 Ørbæk 

 
   
Referat 

1. Godkendelse af dagsorden 
Ingen indvendinger 
 

2. Velkomst og præsentation 
Jørgen Jørgensen bød velkommen. Præsentationsrunde bordet rundt. 
 

3. Oplæg om nuværende samarbejds- og organisationsstruktur 
Pernille Bech, leder af Klima, Plan og Natur, gennemgik Landsbysamarbejdets 
nuværende organisationsstruktur og snitflader til Nyborg Kommune. 
 
Herefter spørgsmål, kommentarer og debat 
 
Fra Det Fælles Landsbyråd kom forskellige synspunkter til udtryk: 
 
- Arbejdet i LDU opleves af nogle at have fået for stort politisk fokus, og kan føles 

svært at løfte. 
- Nogle peger på, at det er vigtigt med et fælles organ, der repræsenterer 

landdistrikterne i kommende store projekter, som får indflydelse på 
landdistrikterne; solceller, grøn trepart, bosætning mv.  

- For flere er det de nære aktiviteter i landsbyerne, der giver værdi. 
- Det er vigtigt med fleksibilitet i forhold til organisering, da det kan være svært at 

få folk til at engagere sig. Det uformelle har båret meget af arbejdet. Det er som 
regel de samme, der trækker det tunge læs.  

- Nogle har bekymring for, at det bliver for tungt, og at frivillige vil falde fra, hvis 
landsbyrådene skal danne sig som foreninger. Der blev også givet udtryk for, at 
det er vigtigt, at landsbyrådet har et mandat. 

- Der er eksempler fra Tårup, hvor det er gået fint med, at det eksisterende 
landsbyråd har formaliseret sig, og i Hjulby, hvor landsbyrådet er lagt sammen 
med beboerforeningen, og dermed har et valg.  

- En ny struktur kan overvejes. Det er vigtigt ikke at tage lysten fra folk, som 
gerne vil arbejde for fællesskabet.  
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- Ønske om at kommunen tager større ejerskab i forhold til udviklingsplaner for 
landsbyer og centerbyer.  

- En enkelt fremførte, at landsbyerne måske manglede et fast indgangspunkt til 
kommunen, og to andre henviste til center- og landsbykoordinatoren og udtrykte 
tilfredshed med hende. 

- Forslag om at se på, hvordan man gør det i centerbyerne. 
- Formanden for LDU udtrykte behov for en konkret opfølgning på allerede 

etablerede planer og aftaler som f.eks. vedligehold af kommunale grønne 
områder i landsbyerne og udviklingsplaner, førend man begynder at drøfte nye 
planer som grøn trepart og VE-anlæg. 

Fra Erhvervs- og Udviklingsudvalget kom følgende synspunkter til udtryk: 
 

- Udvalget vil finde nye løsninger på det, der ikke fungerer, samtidig med at der 
arbejdes med den overordnede samarbejdsstruktur.  

- Udvalget ser behov for en forventningsafstemning, da LDU tidligere ligeledes 
har givet udtryk for ønske om et tættere samarbejde, men nu giver udtryk for, at 
det kan blive for politisk og opleves svært. 

- Udvalget ønsker et demokratisk funderet samarbejde, og vil gerne mere i dialog 
med landsbyerne, men ønsker ikke at tvinge nogen til det.  

- Udvalget udtrykte stor respekt for det arbejde, landsbyrådene udfører og 
understregede, at ønsket om øget demokratisering er principielt og ikke bunder 
i manglende tillid.  

- Udvalget forstår de forskellige synspunkter og ønsker ikke at komme med 
færdige løsninger, men vil gerne udvikle løsninger sammen med landsbyerne, 
der kan fungere for alle. 

Både udvalgsmedlemmer og medlemmer fra FLR gav udtryk for et behov for større 
klarhed omkring, hvilke konkrete emner, man kan have et samarbejde om, og 
hvordan det skal foregå. 
 
Administrationen bekræftede på spørgsmål herom, at der i dag er andre 
puljemidler, der kan uddeles af Byrådet/udvalg uden et krav om en demokratisk 
forening. 

 
4. Nedsættelse af arbejdsgruppe 

 
Det blev drøftet, at arbejdsgruppen skal komme med bud på, hvordan samarbejdet 
kan styrkes og organisationsstrukturen udvikles. 
 
Forventet tidsforbrug: to-tre arbejdsmøder + evt. studietur eller inspirationsworkshop 
frem mod FLR-møde 4. september, hvor arbejdet fremlægges. 
 
Arbejdsgruppen udarbejder kommissorium. 
 
Administrationen foreslog 5 repræsentanter fra Det Fælles Landsbyråd og 3 
repræsentanter fra Erhvervs- og Udviklingsudvalget. Administrationen varetager 
sekretærfunktionen. 
 
- Deltagere fra FLR: Camilla Holmegaard (Frørup), Mette Bro (Tårup), Majbrit 

Frederiksen (Refsvindinge), Gustav Juul (Flødstrup, formand FLR) og Jette 
Nørrisgaard (Ellested).  

- Deltagere fra EUU: Jørgen Jørgensen, Martin Stenmann og Michael Gertsen. 
 

5. Dato for fælles bustur i Nyborg Kommune 
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Dato fastlægges senere. 
 

6. Dato for opfølgningsmøde 
FLR møde 4. september, hvor arbejdsgruppens forslag fremlægges 
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